
Starosta - a vlastně k aždý člověk  - by m ěl m yslet na budoucnost, k onat v přítom nosti a znát m inulost. 
Č etl js em  nedávno obecní k ronik u, připravoval js em  článe k  o h istorii naš í š k oly, a při tom  js em  s e  m us el víc 
a víc zam ýšlet nad věcí, na k terou m nozí z nás  už m ožná zapom něli: jak  úžasně m oc toh o naš i předch ůdci 
v obci vybudovali.

Byl to třeba rybník  Seradov (dok ončen 19 67), zdravotní středis k o (19 77), přístavba š k oly (19 85), 
k ulturní dům  (19 89 ), ch odník y, veřejné osvětlení, pořádný k us  de š ť ové i splaš k ové k analizace, sportovní 
h řiště (19 73) –  to vš ech no zde  vznik lo v časovém  období jen o něco delš í než 20 let. Kdyby s e  stejné stavby 
m ěly budovat dne s , stálo by to odh adem  200 m ilionů, prům ěrně 10 m ilionů ročně. Jistě, stavby nem ají ani 
zdalek a dne šní tech nick ou úroveň a k valitu, tak že  ty ceny m us ím e  je ště o h odně snížit. Ale i tak : Nebýt toh o, 
co s e  v obci postavilo m ezi léty 19 67 a 19 9 0, byl by náš  obecní m ajete k  poloviční. 

Přem ýšlím , proč s e  toh o te h dy tolik  postavilo, a vidím  jeden h lavní důvod: dobrovolná práce  občanů. 
O na vlastně vždyck y až tak  dobrovolná nebyla, pan Dvořák  nebo jiní předs edové jistě m ěli své pák y, jak  na 
něk teré lidi zatlačit, ale určitě velk á větš ina lidí, k teří bezplatně pracovali na brigádách  v "ak cích  Z ", dělali 
předevš ím  proto, aby v obci něco potřebnéh o vyrostlo, a zásluh ou te h dejš ích  předs edů M NV bylo i to, že  
k  tom u dok ázali vzbudit ch uť . 

Byly to celk em  snad statis íce  h odin, k teré zdarm a odpracovali naš i občané - m nozí z nich  stále ch odí 
m ezi nám i. M yslím  na ně s  úctou a ch ci jím  tím to znovu a po letech  poděk ovat. 

Proč o tom  píšu? Vůbec nech ci říct, že  bych om  m ěli zas e  začít ch odit na brigády. Svět pok ročil a staví 
s e  jinak . Ne k valifik ovaná pracovní s íla je  potřeba dalek o m íň než dřív, a k onec k onců ani není efe k tivní, aby 
třeba lék ař, inženýr, zám ečník , šofér nebo jiný k valifik ovaný člověk  k opal k rum páčem  přík opy pro k abel 

veřejnéh o osvětlení, jak o s e  to dělalo v roce 19 75. 
Ch ci tím  říct něco jinéh o. Ti lidé, k teří ch odili na 

brigády, věděli, že  „obec“  jsou oni sam i, ne  nějak ý úřad 
vysok o a dalek o. Věděli, že  k dyž ch tějí zdravotní 
středis k o nebo slušnou š k olu pro své děti, m us ejí pro to 
předevš ím  sam i něco udělat, ne  jen če k at na něk oh o 
jinéh o. 

Am erick ý prezident Joh n F. Kennedy jednou ře k l: 
„Neptejte s e , co m ůže  vaš e  vlast udělat pro vás . Ptejte s e , 
co vy m ůžete  udělat pro svou vlast.“  

V té době s e  projevy am erick ých  prezidentů u nás  
věru netis k ly v novinách , tak že  ti, o k terých  m luvím , 
obyčejní občané naš í obce , ne sjpíš  ten slavný výrok  
nik dy ne slyš eli. A pře sto s e  podle něj ch ovali. Neptali s e , 
co obec udělá pro ně, ale ptali s e , co m ůžou udělat pro 
obec. Protože  věděli, že  to ve s k utečnosti dělají pro s ebe . 



Naš ím  největš ím  
jednorázovým  výdajem  za loňs k ý rok  bylo 3 809  000 Kč za 
pozem e k , na k terém  ch cem e  m ít v budoucnosti š k olu. Z  výk azu za 
loňs k ý rok  plyne, že  jsm e  m ěli celk ové příjm y 15 211 149  Kč, 
výdaje 15 863 629  Kč a sch ode k  jen 652 480 Kč. To znam ená, že  
jsm e  za rok  vlastně dok ázali uš etřit víc než 3 156 000 k orun. Ke 
k onci rok u jsm e  m ěli na účtech  celk em  8 19 5 252 Kč. 

Teď v zim ě s e  staví m im o obce  a 
k om unik ace , u nás  s e  napřík lad k lade potrubí ze  Z vánovic na 
Pecný, k de  bude  vodojem . Stavba vodojem u Pecný m á podle 
inform ace stavbyvedoucíh o začít pravděpodobně v polovině února, 
v Třem blatech  s e  bude  stavět as i v k větnu, v O ndřejově a v 
Turk ovicích  později (tam  s e  bude  postupovat pravděpodobně od 
Lens ed). V obcích  a v k om unik acích  s e  pok ud m ožno nebude  
k opat rýh a pro potrubí, ale použije  s e  řízenéh o protlak u m ezi 
startovacím i jám am i vzdáleným i od s ebe  as i 50 m . Jen k dyby s e  
narazilo na s k álu, m us ela by s e  bagrovat a pak  vys e k ávat rýh a. 
Potrubí s e  k lade nejm éně 170 cm  pod povrch , až na Pecný bude  
m ít prům ěr 150 m m , od vodojem u dál 110 m m , v Turk ovicích  už 
jen 9 0 m m . Kolaudace bude  příští rok , pak  teprve s e  m ůže  odebírat 
voda. 

Postupně vyzývám e m ajitele 
nem ovitostí podél trasy vodovodu, aby s  nám i uzavřeli sm louvu na 
pořízení proje k tu a zís k ání územ níh o souh lasu. Něk olik  de s íte k  
sm luv už bylo uzavřeno a proje k tant začal na proje k tech  pracovat. 
Ti, k teří zatím  nebyli osloveni, s e  nem us í obávat, nic nezm e š k ají. 
Přípojk y s e  budou m oct dělat nejdřív na podzim , ale spíš  až na jaře  
příštíh o rok u. Z atím  je  dost času na proje k tování, úřadování i na 
přípravu stavby. 

 M ístní ak ční s k upina 
Ř íčans k o vypsala výzvu na podávání dotací z program u Leader - 
ten je  určen spíš  pro m enš í dotace na rozvoj obcí. Požádali jsm e  o 
dvě dotace . Jedna ve výš i 1,3 m il. Kč je na pře stavbu sociálních  
zařízení v O becním  dom ě (v přízem í vedle sálu i v 1. patře  v SKC) 
a na rozvoj a vybavení SKC (re k onstruk ci rozvodů vody, ele k třiny, 
k analizace, počítače, datproje k tor, m agnetofon pro výuk u jazyk ů 
apod.) Druh ou dotaci ve výš i 685 000 Kč bych om  ch těli dostat na 
výstavbu vodovodníh o řadu E, k terý m á rozvést vodu z přivaděče 
na západní a jižní stranu nám ěstí, a h lavně do š k olní budovy. Šk ola 
je  největš í spotřebitel vody v obci, a přitom  je  napájena z jediné 
studny, k de  občas  voda dojde . O bě dotace pok ryjí 9 0 % nák ladů, 
pok ud je  ovš em  dostanem e . 

Krom ě toh o budem e  žádat o dalš í dotace na vodovodní a 
k analizační rozvody po obci, aby s e  voda dostala k  co největš ím u 
počtu dom ů. To už nebudou dotace z Evrops k é unie , ale z rozpočtu 
Č e s k é republik y, z k apitoly m inisterstva zem ědělství. Proto tak y 
nebudou pok rývat 9 0 % nák ladů, ale jen as i 60 %. Z nam ená to, že  
budem e  m us et h odně peněz přidávat z obecníh o rozpočtu, a to 
znam ená m axim álně úsporné h ospodaření, m ožná budem e  m us et i 
prodat nějak ý pozem e k  nebo s i půjčit. Dne s  je ště nevím e , jak é 
dotace dostanem e  a rozh odovat s e  budem e  podle potřeby. Vš e  
sam ozřejm ě m us í sch válit zastupitelstvo obce  a občané o tom  
budou inform ováni. 

 Z m íním  je ště jednu žádost o dotaci: 
80 000 Kč na počítačové vybavení pro zřízení Czech  Pointu na 
obecním  úřadě. Po zah ájení činnosti toh oto k ontak tníh o m ísta s i u 
nás  na úřadě budete  m oci vyžádat a na počk ání dostanete  např. 
ověřený výpis  z k atastru, ze  živnostens k éh o nebo obch odníh o 
rejsřík u, z rejstřík u tre stů, řidičs k ých  bodů apod., nebudete  tedy 
m us et zbytečně jezdit jinam . 

Pok ouš ím e  s e  tak é s e h nat nějak ou dotaci na 
obnovení h istorick ých  ce st, k teré za posledních  60 let zarostly 
k řovím  a dne s  jsou neprůch odné. Spolu s  k ališ ť s k ou starostk ou 
Janou H avlíčk ovou jsm e  odborník ovi z Č SOP Vlaš im  uk azovali 
pět ce st, o k teré nám  jde : z Luční ulice  v O ndřejově pře s  Vejbork u 
do Kališ ť , od k řížk u nad Turk ovicem i k olem  Eurotelu do 
Lens edel, tam  od pam átných  lip až nad náve s , potom  Bílou ce stu z 
Lens edel na Šm ejk alk u a nak onec ce sta od s ilnice  z Turk ovic 
ok olo k apličk y do H rus ic. Uk azuje s e , že  jen první dvě m ají 
reálnou šanci, že  na jejich  obnovení m ůžm e dostat nějak ou dotaci, 
ale naštěstí jsou to ty nejdůležitějš í, k teré naš e  dvě obce spojují. 
Brzy bych om  m ěli dostat nějak é bližš í zprávy. 

Teď m ám  jednu zprávu, z 
k teré js em  opravdu ne š ť astný: m anaže rk a SKC Boh unk a 
Ř e šátk ová ch ce  ze  své funk ce  odejít. Z a těch  něk olik  let, co u nás  
pracuje, dok ázala z prostor bývaléh o baru, zdevastovaných  
dis k oték am i a vandalizm em  opilců, vybudovat k rásné m oderní 
centrum , plné ak tivit, k teré nám  m oh ou ok olní obce  jen závidět. 
Ch těl bych  jí za to za vš ech no m oc poděk ovat. Když js em  psal o 
naš í žádosti o dotaci na O becní dům  a vybavení SKC, m us ím  teď 
doplnit, že  to bylo předevš ím  z její iniciativy a že  m i při tom  velm i 
pom áh ala. M oc bych  s i přál, aby s e  nám  do k onk urzu na m ísto 
m anaže ra přih lás il zas e  tak to velm i k valitní uch azeč. 

 O d 14. pros ince  začaly platit jízdní řády, 
k teré jsou dalek o h orš í než dřív. A to nem luvím  jen o přem ístění 
k onečné stanice  z Depa H ostivař na H áje , k teré je  k ontroverzní, 
ale je h ož dobré ani špatné důsledk y zatím  je ště neznám e . H lavně 
vadí to, že  od 7 h odin ráno prak tick y dvě h odiny z O ndřejova 
žádný autobus  nejede , tak že  gym nazisti m us ejí z O ndřejova 
odjíždět už v 6.58 a pak  v Ř íčanech  tři čtvrtě h odiny če k at na 
začáte k  vyučování v 8.30. Dále děti, k teré dojíždějí do naš í š k oly z 
Kališ ť  a Lens edel, přijedou na nám ěstí v 6.55, i k dyž jim  š k ola 
začíná až v 7.55, a po s k ončení vyučování jim  první autobus  dom ů 
odjíždí až v 15.40. A h rus ick é děti přijedou do M nich ovic v 7.13, i 
k dyž jim  tam  vyučování začíná až v 8. Prostě jízdní řád 
nevyh ovuje . Vyvolal js em  proto jednání starostů s  Ropidem  a 
k rajs k ým  úřadem , něk olik rát jsm e  s e  s e šli a postupně s e  nach ází 
ře š ení. 

Koncem  listopadu, k dyž js em  dostal návrh  novéh o jízdníh o 
řádu a Ropidu poprvé ře k l, že  je  nevyh ovující, m i tvrdili, že  to 
prostě jinak  nejde . Je sam ozřejm ě pravda, že  zk onstruovat jízdní 
řád tak , aby vyh ovoval prak tick y vš em , je  obtížné, vš ech no je  
spolu provázané, tak že  k dyž posunete  jeden spoj, zm ění s e  vám  
současně dvacet dalš ích . Sám  js em  s i s  tím  ch víli h rál a nic 
rozum néh o m i z toh o nevylezlo. Ale prostě to není naš e  starost, 



platím e  s i Ropid, aby dělal jízdní řády, tak  od něj m us ím e  dostat 
k valitní výslede k . Je h o první návrh  byl, že  přidám e  je ště jeden vůz, 
tím  s e  zvýš í počet spojů na dvojnásobe k  a problém  s e  vyře š í. 
Jenom že  to by nás  stálo dalš ích  200 000 k orun ročně, tak že  tudy 
ce sta nevede . Nak onec Ropid přiš el s  návrh y, k teré s ice  nejsou 
ideální, ale jsou  přijatelné. Autobus  49 0 do Stránčic bude  z 
O ndřejova odjíždět zas e  v 7.13,  autobus  403 z Kališ ť  vyk lopí 
š k olní děti v O ndřejově v 7.17 a h rus ick é děti budou do M nich ovic 
přijíždět v 7.28. A je ště k e  vš em u Kališ ť áci, k teří ráno ch tějí do 
Stránčic na vlak , nezm e š k ají v Turk ovicích  link u 49 0.  Vš ech ny 
tyto zm ěny k  lepš ím u budou platit od 8. března. 

 Jak  už js em  psal něk olik rát, k aždá popelnice , k terou 
vám  pravidelně vyvážejí, je  pro obec velm i drah á. Jedna obyčejná 
(120litrová) popelnice  nás  stojí ročně 19 00 Kč, velk á (240litrová) 
stojí ročně 3 300 Kč. Je stliže  je  tedy v dom ě jen jeden člověk , 
k terý nám  zaplatí poplate k  za odpad  500 Kč za rok , a ch ce  
znám k u na obyčejnou popelnici, doplácím e  na něj 1400 Kč. 
Kdybych om  m u dali znám k u na velk ou popelnici, dopláceli 
bych om  na něj dok once 2 800 Kč. To sam ozřejm ě není m ožné. 
V naš í obci platí pravidlo, že  rodina do tří členů m ůže  dostat 
m axim álně jednu 120litrovou popelnici, rodina o 4 - 6 členech  
m axim álně dvě 120litrové nebo jednu 240litrovou. I tak  ročně 
doplácím e  323 000 Kč. Z astupitelstvu tak é předložím e  návrh  
vyh láš k y, k terá dá poplate k  za odpad do souvislosti s  tím , k olik  
popelnic k do používá, abych om  od počátk u příštíh o rok u na odvoz 
odpadu tolik  nedopláceli. Uš etřené peníze  potom  budem e  m ít 
napřík lad na rych lejš í výstavbu vodovodu a k analizace .

 V pondělí 2. února jsm e  
otvírali obálk y s  nabídk am i do výběrovéh o řízení. Přih lás ily s e  
čtyři firm y: ISOTEP,  s . r. o. nabídla cenu 7 49 9  536 Kč, 
Vanderlaan s . r. o. 6 264 512, „JM S stavební firm a“, s . r. o. 6 600 
278 Kč a k onečně ALBET –  stavební s . r. o. 6 9 9 8 644 Kč 
(vš ech ny ceny jsou včetně DPH ). Výběrová k om is e  ve složení 
M artin M ach áče k , Pavel Vorre iter, Karel Z nam enáče k , Jan 
Vodrh áne k  a Václav Beráne k  h odnotila, zda podané nabídk y 

splňují vš ech ny k valifik ační podm ínk y, k teré byly ve výběrovém  
řízení požadovány. Jednou z podm íne k  bylo, aby uch azeč doložil 
obdobné zak ázk y ve výš i nejm éně 5 m il. Kč bez DPH  -  nejm éně 
5 tak ových  zak áze k  za posledních  5 let.

Firm a Vanderlaan byla s ice  nejlevnějš í, ale doložila pouze 
zak ázk y na zateplení a žádnou zak ázk u na vnitřní re k onstruk ce  
(např. nik dy nedělali zách ody, podlah y, ele k troinstalace apod.). 
Druh á nejlevnějš í firm a J. M . S. doložila čtyři zak ázk y na stavbu 
protih luk ových  stěn u dálnic, avšak  jen jednu re k onstruk ci dom u, 
k terá je  obdobná té naš í. Vš ech ny k valifik ační požadavk y 
výběrovéh o řízení splnila až třetí nejlevnějš í firm a Albet. Jedna 
z jejich  doložených  zak áze k , stavba funk cionalistick é vily 
v Ř evnicích , zís k ala titul „stavba rok u“ a byl o ní napsán článe k  do 
časopisu Arch ite k t - její fotogalerii najdete  na této adre s e : 
w w w .arch iw eb.cz/buildings .ph p?type=arch & action=s h ow & id=1889

Ptali jsm e  s e  i u inve storů dalš ích  jejich  staveb a zjistili jsm e , že  
byli s  jejich  prací spok ojeni. Na zák ladě vš ech  těch to fak tů vybrala 
h odnotící k om is e  firm u Albet. Teď běží patnáctidenní lh ůta, k terou 
m ají ostatní uch azeči podle zák ona na podání nám ite k , a k oncem  
února m ůžem e  podepsat sm louvu o dílo. Stavba začne k oncem  
března nebo začátk em  dubna, pře sný h arm onogram  bude  je ště 
doh odnut. 

 V letošním  rozpočtu jsm e  m us eli 
předevš ím  opatrně předpovídat příjm y, protože  e k onom ik a je  
v k rizi a daňové příjm y obce  m oh ou být m enš í než loni. Budem e  
tak é podnik at něk olik  nák ladných  ak cí, předevš ím  re k onstruk ci 
O becníh o dom u, dále re k onstruk ci veřejnéh o osvětlení a zateplení 
š k olk y. Je stli vyjdou dotace, o k teré m ám e  zažádáno, pak  přibudou 
i  dalš í ak ce . Rozh odně budem e  letos  ve sch odk u. Podrobný 
rozpočet najdete  na obecním  w ebu.

s e  bude  k onat  v následujících  čas ech :

O devzdat m ůžete : barvy, ředidla a jiné ch em ik álie , zářivk y, 
výbojk y, televizory, ledničk y a jiný ele k troodpad, baterie , 
pneum atik y a jiné.

bude  přistaven od 8 do 18 h odin v následujících  dnech  a m ístech :

Velk oobjem ové k ontejnery jsou určeny jen pro rozm ěrný odpad, 
např. k usy nábytk u apod. M enš í předm ěty dávejte do černých  
plastových  k ontejnerů, protože  za jejich  odvoz zaplatí obec m éně. 
Větve, listí a suť  do k ontejnerů nepatří. Nepatří tam  ani ledničk y, 
pračk y a jiné velk é ele k trick é spotřebiče –  ty odevzdávejte při 
svozu nebezpečnéh o odpadu.



To, o čem  budu psát, není ani tolik  h istorie  š k oly jak o h istorie  
š k olní budovy.  Nebudu s e  věnovat řídícím  učitelům , k antorům  
výsledk ům  a osnovám , - spíš  jen budovám  a m ístům , k de  s e  učilo. 
Vych ázel js em  ze  zápisů v k ronice , z vyprávění bývalých  žák ů a 
učitelů i z toh o, co js em  ve š k olní budově sám  viděl. Určitě js em  
nenapsal vš ech no a m ožná js em  něco napsal i ne správně. Pros ím  
proto pam ětník y, aby m ě doplnili a případně opravili. A protože  
š k ola spojuje vš ech ny m ístní rodák y a patrioty, m yslím , že  by je  
zajím alo, k dyby s i v O zvěnách  přečetli nějak é h istork y a 
zajím avosti a m oh li spolu zavzpom ínat. Z náte -li nějak é, dejte  m i 
pros ím  vědět, čtenářům  by s e  vaš e  vyprávění určitě líbilo. 

Z ačnu ale nejstarš í m inulostí. Podle dok um entu z rok u 1678 
byla š k ola zřízena z ch alupy Jiřík a Punčoch áře , k terá stála na m ístě 
dne šní fary. O ndřejov te h dy spadal do m nich ovick é farnosti, ale 
tam ní farář s e  naš e  předk y m oc ne staral, proto bylo v roce 1778 
rozh odnuto, že  s e  v O ndřejově postaví fara „na m ístě staré š k oly“ . 
Šk ola s e  tedy m us ela stěh ovat. Byla pro ni zak oupena m alá 
roubená ch aloupk a pod doš k ovou střech ou na m ístě dne šníh o 
dom u čp. 5 (proti k ostelu, vedle M atysů). V té byly dvě m ístnosti: 
třída a byt učitele, později dvě třídy. Podlah a byla z udupané h líny, 
strop nízk ý a proh nutý. V k outě třídy byla pec, na k teré pro 
nedostate k  m ísta s edávaly děti - vlastně jen ch lapci, protože  dívk y 
te h dy prý do š k oly nech odily. 

V roce 1836 byla postavena na te h dejš í dobu m oderní š k olní 
budova čp. 68, k terá s e  po úpravách  používá dodne s . Původně byl 
v přízem í byt řídícíh o učitele a druh éh o učitele, v patře  dvě pěk né 
třídy. O d rok u 1884 byla z jižníh o bytu zřízena dalš í třída (dne šní 
„h udebna), s everní byt s e  používal jak o k abinet a s k lad. Ve š k ole 
s e  te h dy začaly vyučovat i ruční práce . 

Proh lédněm e s i starou budovu čp. 68 podrobněji. Když do ní 
vstoupíte  h lavním  vch odem , m áte  po levé ruce  „h udebnu“ (znám e  
ji i jak o volební m ístnost). Dveře  do této třídy byly původně h ned 
na začátk u ch odby, ale po r. 19 60 byly zazděny a nové vybourány 
co nejdál od vch odu, aby do třídy tolik  netáh lo. 

Napravo od h lavníh o vch odu není jedna větš í m ístnost, ale dvě 
m alé, k lenuté, k aždá velk á jen as i 3k rát 6 m etrů. Původně tam  byl 
byt, později s e  m ístnosti využívaly jak o k abinet. V roce 19 50 byla 
v  přední m ístnosti celá k uch yně (dne s  je  tam  k ancelář š k olní 
jídelny a s k láde k ), v zadní m ístnosti celá jídelna (dne s  je  tam  
přípravna). 

Do jídelny s e  
původně ch odilo 
pře s  k uch yň, tedy 
pře s  dne šní k ancelář.
Když jdete  vstupní 
ch odbou dál a 
m inete  k ancelář, 
uvidíte  napravo úzk é 
sch odiště nah oru do 
patra. Před 
sch odištěm  jsou 
nenápadné dveře . Z a 
nim i byla původně 
slepá ch odbičk a, 
k terá s e  používala 
jak o šatna. 

Později s e  odtud    
prorazily dveře  do    
jídelny, aby s e       

nem us elo ch odit pře s  k uch yň. Děti v ch odbičce če k aly ve frontě, 
až s e  uvolní m ísto v m alink até jídelně. M im och odem , z ch odbičk y 
vedou sch ody do starobyléh o k lenutéh o s k lepa pod k anceláří; dne s  
je  tento s k lep prázdný. 

Sch odištěm  do patra stará budova k ončila - dál už byla jen 
tlustá k am enná zeď. Nah oře  v patře  byla m alá ch odba a dvě třídy, 
z ch odby vedlo dalš í sch odiště na půdu. Sch ody, k terým i s e  s ejde  
na nižš í ch odbu k e  k abinetům  a dne s  i k  ředitelně, jsou až z rok u 
19 50 - původně m ísto nich  byla zeď.

A to je  celá původní š k ola čp. 68. Z ách ody v ní nebyly; až do r. 
19 50 s e  ch odilo na dřevěnou latrínu na dvoře . Podlah y ve třídách  
byly jedlové, v k aždé třídě byla k am na. 

Ve š k ole učili tři učitelé, doch ázel i pan farář na k atech izm us  a 
„industriální učitelk a“, k terá učila dívk y dom ácím  pracem . 
Dovolte m i jednu rodinnou vzpom ínk u: v roce  19 39  tam  as i půl 
rok u „h ospitoval“ (tj. bezplatně učil) m ůj otec, k terý právě 
dok ončil studium  na učitels k ém  ústavu a nem oh l s e h nat placené 
m ísto, protože  v té době, po M nich ovu, bylo všude  m noh o 
nezam ěstnaných  če s k ých  učitelů vracejících  s e  ze  Sudet i ze  
Slovens k a.

Povinná š k olní doch ázk a byla osm iletá. Dítě, k teré prošlo pěti 
lety doch ázk y do obecné š k oly, m oh lo přejít na dalš í tři rok y do 
m ěš ť ans k é š k oly. Nejbližš í byla ve Stříbrné Sk alici; a k dyž s e  v r. 
19 9 3 slavilo sté výročí s k alick é š k oly, účastnilo s e  h o i něk olik  
absolventů od nás . Z  O ndřejova do Sk alice  te h dy doch ázelo 
prům ěrně 32 dětí - ano, děti opravdu ch odily pěš k y k aždý den za 
k aždéh o počas í do Sk alice , a jen k dyž bylo počas í h odně špatné, 
dovezl je něk terý s edlák  na voze . Něk teré děti byly příliš  slabé na 
tak  dlouh é ce sty, pak  s i odbývaly celých  8 let povinné doch ázk y v 
obecné š k ole v O ndřejově. 

Ovš em  i O ndřejov něk olik rát uvažoval o stavbě m ěš ť ans k é 
š k oly. V k ronice  s e  dočtem e , že  tento zám ěr začal us k utečňovat 
starosta Jan Tlam ich a tím , že  zak oupil pozem e k  u dom u čp. 70 v 
zatáčce dne šní Šk olní ulice  - později na tom to obecním  pozem k u 
byla „jízdárna“, na k teré cvičila Sels k á jízda, a je ště později byl 
pozem e k  sm ěněn za dne šní š k olní zah radu. 

M im och odem , starosta  Tlam ich a s e  i jinak  velm i zasloužil o 
rozvoj obce . Z a je h o starostování obec postavila s ilnici do 
Kostelních  Střím elic i do Turk ovic a tak é pom ník  padlých  na 
nám ěstí. Z ajistil ele k trifik aci O ndřejova (ele k třina s e  vedla z vodní 
ele k trárny v Kolíně). Jan Tlam ich a byl  i h orlivým  och otník em  a 
účastnil s e  sok ols k ých  divadelních  představení. Je h o poslední 
budovatels k ou ak cí byla stavba dom u čp. 168, v k terém  byla 
nejdříve pošta a od r. 19 50 š k ola - podrobněji o tom  napíš em e  
příště. Boh užel, starosta Tlam ich a zem řel po k rátk é těžk é nem oci 




